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دور دوم، آرای خاموش 
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نمایشگاه»تجسممانا2«بانمایشآثاریاز
استادهدایتاللهیوسفیآغازبهکارکرد

تعالی اندیشه
در  وادی هنر

نمایشگاه»تجسممانا2«ازهشتمتاسیزدهمتیرماه
درگالریسرونازشیرازبرپاست

بایدیکمشتکاسبتحریمراپولدارکنیم
تابتوانیمیکهواپیمایکارکردهبخریم

خرید هواپیما
از کاسبان تحریم 

وزیر کشور اعلام کرد:

آغاز  تبلیغات 
دو کاندیدا
از امروز

احمــد وحیــدی در جمــع خبرنــگاران در 
وزارت کشــور اظهار کرد: پایــان مرحله اول 
ریاست جمهوری  انتخابات  دوره  چهاردهمین 
را اعلام می کنــم. وی ادامه داد: یک  بار دیگر 
در این چند ماه گذشــته موفق شدیم همگی 
با هم یک کار بزرگ دیگر را تحقق ببخشــیم 
و این انتخابات 40 روز پس از شهادت شهید 
آیت الله رئیسی برگزار شــد. این انتخابات با 
امنیت و سلامت کامل و با رقابت بسیار جدی 
و حضور ارزشــمند مردم برگزار گردید. وزیر 
کشور خاطرنشــان کرد: در اسرع وقت، آرای 
شمارش شــده و نتایج اعلام شد. انتخابات سر 

وقت تعیین شده برگزار شد...

معاون بانک مرکزی: به راحتی می توان 
پول موجود در حساب بانکی خود را به 

ریال دیجیتال تبدیل کرد  

دلیل نبود 
تسهیلات، نبود 

بودجه است
مهران محرمیــان درباره کارکرد ریال دیجیتال 
و نحوه تبدیــل پول به ریــال دیجیتال اظهار 
داشــت: افراد به راحتی می توانند با برنامه ها و 
نرم افزاری پول موجود در حســاب بانکی خود 
را به ریــال دیجیتال تبدیل کنند. مردم از این 
پس می توانند بدون استفاده از پول های کاغذی 
یا هر کارت بانکــی موجود از طریق کیف پول 
ریال دیجیتال پرداخت موردنظر را انجام دهند؛ 
پرداخت با ریال دیجیتال تنها با اســکن بارکد 
تولیدشده توســط نرم افزارهای ارائه شده انجام 

می شود...
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مریمشمالیان/گروهخبر/شیراز

یکی از مشــکلاتی که در زندگی روزمره شاهد 
هستیم، نرخ اجاره بهاســت که هرساله نسبت 
به ســال قبل افزایش می یابد و مستأجران را با 
مشکل مواجه می سازد؛ مشکلی که تعیین قیمت 
افزایش نرخ سالانه در آن از دست  کارشناسان و 
متخصصان حوزه املاک خارج شده و به نحوی 

مالک محور اصلی تعیین آن شده است.
در این خصــوص با رئیس اتحادیه مشــاورین 
املاک شیراز به گفت وگو نشسته ایم که در ادامه 

می خوانید:
شهرام نامدار در گفت وگو با عصرمیهن با اشاره 
به اینکه مشــاوران املاک ما درگیر یک سری 
مســائل هســتند، می گوید: هر هفتــه با راه و 
شهرســازی و اداره کل صمت جلساتی برگزار 
می کنیــم که هم در زمینــه قراردادهای اموال 
منقــول و غیرمنقول و هــم در زمینه اجاره بها 

هستند.
وی ادامه داد: مقرر شده به زودی یک بخش نامه 
سراســری به ما بدهند که مانند 2 ســال اخیر 
اطلاعیــه در خصوص این مــوارد در واحدهای 

صنفی زیرمجموعه اتحادیه ما نصب شود.
املاکشــیراز،پیشگامدر مشــاورین

مهربانیبامستأجران
رئیس اتحادیه مشــاورین املاک شیراز و صدرا 
تأکید می کند: خوشــبختانه در شــیراز قبل از 
اینکه اطلاعیه یا ابلاغیه ای در زمینه موارد رهن 
و اجاره به ما ابلاغ شــود، با کمک 6هزار واحد 
صنفی مشاورین املاک توانستیم طرحی را در 
خصوص رهن و اجاره به اجرا درآوریم که مورد 
تقدیر مقام معظم رهبری قرار گرفت؛ در پویش 
لبخند مهربانی از موجرین تقاضا شد در زمینه 
تمدید قراردادهای رهن و اجاره با مســتأجران 
مهربان تر باشــند و رعایت حال مســتأجران را 

بکنند.
نامدار می افزاید: در این زمینه تمام مشــاوران 
املاک ما پوســترهای رنگــی پویش را روی در 
شیشــه ای ورودی واحدهای صنفی خود نصب 
کردند؛ به صورتی که در دید مغازه ها، اتومبیل ها 
و مردم قرار بگیرد. ایــن پویش همچنان ادامه 

دارد و پوسترها نصب هستند.
وی اضافه می کند: بعد از آن دولت اعلام افزایش 
20درصدی ســالانه قراردادها را مطرح کرد، اما 
شــیراز در این زمینه پیشگام و اتحادیه ما الگو 
بود و اتحادیه مشــاورین املاک در اســتان ها 
و شــهرهای دیگر در این زمینه از ما مشــاوره 
گرفتند. نامدار تصریح می کند: تمامی مشاورین 
املاک ما تمایــل دارند کــه قراردادها تمدید 
شــوند؛ چراکه منبع درآمدی برای خودشــان 
اســت و 80 درصد مشــاورین امــلاک ما نیز 
مستأجر هســتند. وی با اشاره به ایجاد سامانه 
خودنویس در زمینه قراردادهای رهن و اجاره و 
سامانه کاتب که در زمینه خرید و فروش املاک 
ایجاد شده اند، می گوید: این سامانه ها احتیاج به 
اصلاحاتی دارند. نامدار ادامه می دهد: در ســال 
87 ســامانه ای به نام سامانه اطلاعات املاک و 
مستغلات راه اندازی شــد که تمام قراردادهای 
مشــاورین املاک در آنها ثبت می شد و مدتی 
زمان برد که مشاوران املاک ما آموزش در این 
زمینــه ببینند و فوق العاده کارایی داشــت؛ اما 
متأســفانه یک سری ارگان ها مثل دارایی، ثبت 
احــوال، ثبت اســناد و اداره گاز عدم همکاری 
کردنــد. وی اضافــه می کند: همان ســامانه را 
می شــد آپدیت و از دیتابیس آن استفاده کرد، 
اما راه اندازی ســامانه های جدید علاوه بر اینکه 
هزینه هایی داشــته، چالش هایی هم به همراه 
دارد؛ از جمله اینکه آموزش یک سامانه زمان بر 
اســت. نامدار در بخش دیگری از سخنان خود 
می گوید: مشاورین املاک مانند تمامی صنوف 
از افرادی که ســواد خواندن و نوشتن دارند، تا 
مقاطع بالای تحصیلی هســتند و خوشبختانه 
توانســتیم سطح  انجام شــده،  پیگیری های  با 
حداقل ســواد را برای فعالیت مشاوران املاک 
دیپلم در نظر بگیریم؛ مشاورین املاک علاوه بر 
گذراندن کلاس های تخصصی برای اخذ پروانه، 
به گذراندن کلاس های خصوصی نیز الزام دارند.
سامانههابستروروددلالانرافراهمنکنند
رئیس اتحادیه مشــاورین املاک شیراز و صدرا 
در ادامه بر این موضوع تأکید می کند که ایجاد 
ســامانه ها نباید موجب حضور بیشــتر دلالان 
شــود و اظهار می کند: در زمینه سامانه کاتب و 

خودنویس سطح دسترسی هم برای عموم مردم 
است و هم مشاورین املاک. ایراد اصلی این است 
که مشــاورین املاک تنها افرادی نیستند که از 
طریق این ســامانه ها می توانند قرارداد تنظیم 
کنند؛ بلکه واسطه گرها، املاک نماها، شاگردان 
مشــاوران املاک، مدیران و نگهبانان مجتمع ها 
نیــز از طریق این ســامانه ها اقدام به نوشــتن 
قرارداد می کنند. نامدار تأکید می کند: بهتر است 
یک سری بازنگری ها در این زمینه انجام شود و 
بهترین راهکار این اســت که سامانه ها مختص 
خود مشــاورین املاک کــه متخصصان حوزه 
املاک هســتند، باشند. 200هزار مشاور املاک 
مجاز در سطح کشــور داریم که ظرفیت خوبی 
است. وی می افزاید: اگر تمام مردم به این حوزه 
ورود کنند، مشــکلاتی در پی خواهد داشت و 
پرونده های شکایت به شوراهای حل اختلاف و 

دادگستری خواهند رفت.
نامــدار در ادامه بیــان می کند: متأســفانه با 
راه اندازی این ســامانه ها بســیاری از مشاورین 

املاک شــروع به ابطال پروانه کرده اند؛ چراکه 
فرد وقتی بتواند بدون پروانه به این سامانه ورود 
کند، دیگر لزوم برخورداری از پروانه کســب را 
شــاید در نظر نگیرد. وی ادامه می دهد: مشکل 
بزرگ ما در این زمینه مشاوراملاک نماها هستند 
که شــامل دلال ها و واســطه ها و حتی مشاور 
املاک هایی هســتند که پروانه خــود را ابطال 
کرده اند. نامدار اضافه می کند: وقتی عموم مردم 
می توانند وارد ســامانه هایی مثل خودنویس و 
کاتب شوند، بستر حضور مشاوراملاک نماها در 

این سامانه ها بیشتر فراهم می شود.
وی با اشاره به شرط موفقیت سامانه ها می گوید: 
ســامانه ها در صورتی می توانند موفق شــوند 
که از همــان بانک اطلاعاتی ســامانه قدیمی 
ماننــد ســامانه اطلاعات املاک و مســتغلات 
اســتفاده کنیم تا اینکه بخواهیم مجدد شروع 
به کار داشته باشیم؛ بهترین راه برای موفقیت، 
به روز رسانی همان ســامانه های قبلی است و از 
ظرفیت مشــاورین املاک بــا تغییر اطلاعات و 

به روزرسانی آنها در این سامانه می تواند استفاده 
کــرد تا اطلاعات را به روز کــرده و بتوانند بهتر 

خدمت رسانی کنند.
نامدار تصریح می کند: اگر مشــاورین املاک ما 
درست آموزش ببینند، بهتر می توانیم عملکرد 
آنها را نیــز کنترل کنیم؛ اگر در ســامانه ها از 
ظرفیت 200 مشاور املاک استفاده شود، قطعاً 
نظارت بر عملکرد آنها راحت تر اســت تا نظارت 

بر تمامی مردم.
مالکان،مبنایاصلیاجارهبها

نامدار در پاســخ به ســؤال خبرنگار عصرمیهن 
در این خصوص که اتحادیه مشــاورین املاک 
شــیراز و صدرا چــه نظارتی بر مبلــغ افزایش 
سالانه اجاره بها می تواند داشته باشد، می گوید: 
متأســفانه در زمینه مبالغ رهن و اجاره، مبنای 
تعییــن قیمت نظر مالک اســت و بــر منوال 
نیازهای شــخصی و مالی خــود مبالغ اجاره را 
تعریف می کننــد. مبالغ اجاره بالاشــهر حتی 
منصفانه تر از پایین شــهر است؛ چراکه موجران 
این قسمت از شــهر می خواهند تمام نیازهای 
مالی خــود را از طریق مبالــغ اجاره بها تأمین 
کنند. وی ادامه می دهد: سامانه خودنویس باید 
کنترل کننده مبالغ رهن و اجاره باشــد، اما باید 

دید چقدر مؤثر بوده است.
نامدار تأکید می کنــد: اعضای صنف ما با مردم 
همدل هستند، اما باید اختیار تعیین نرخ رهن 
و اجاره به مشــاورین املاک سپرده شود. الان 
این اختیار از آنها گرفته شده و در اختیار عموم 
مردم اســت. وی می افزاید: موجر و مســتأجر 
خودشان یکدیگر را پیدا کرده، قولنامه را تنظیم 
می کنند و یک ایراد اساسی است. حتی دلالان 
و واســطه گران از ایــن وضعیت سوءاســتفاده 
می کنند؛ مبنی بر اینکه طرفین را شناســایی 
کــرده و خودشــان در کافی نت اقــدام به عقد 
قــرارداد می کنند. حتی کافی نت ها خودشــان 
مشاور املاک شده اند و قرارداد منعقد می سازند.

نامدار در پایان تصریح می کند: اما کار باید دست 
متخصص خود ســپرده شــود تا نظارت بر آن 
عملی شــود. از دولت می خواهیم در این زمینه 
به صورت تخصصی از ظرفیت مشاوران املاک 

استفاده کند. 

رئیساتحادیهمشاوریناملاکشیرازوصدرا:

اختیار تعیین نرخ رهن و اجاره به مشاورین املاک سپرده شود
مالکانمبنایاصلیاجارهبهاشدهاند

موضوع اصلی اکسپو ژاپن طراحی جامعه آینده برای زندگی بشر است

اکسپو کانون معرفی
 توان صادراتی ایران 

*فرصتمعرفیتوانمندیهایصادراتیایراندرحوزهصنعتوفناوری،دراکسپو
2۰25اوزاکاژاپنفراهمشدوایرانمشارکترسمیدراینرویداددارد

به گزارش دریافتی عصرمیهن از سازمان توسعه تجارت ایران، اکسپو 2025 ژاپن یکی 
از بزرگ ترین نمایشگاه های صنعت و فناوری جهان است و ایران نیز امکان حضور در 
این نمایشــگاه را پیدا کرده و می توان از این فرصت برای معرفی توانمندی های ایران 
در این حوزه استفاده کرد. همچنین طبق گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت سهامی 
نمایشــگاه های بین المللی جمهوری اسلامی ایران، قرارداد مشارکت رسمی ایران در 
اکسپو 2025 اوزاکا- ژاپن فی مابین احمدرضا علائی طباطبائی، رئیس هیئت مدیره و 
مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاه های بین المللی جمهوری اسلامی ایران، نماینده 
عالی ایران در اکســپو ژاپن و دبیرکل انجمن اکسپوی 2025 میلادی ژاپن و کمیسر 
ژنرال اکسپوی 2025 به امضا رسید. بر اساس این گزارش، این رویداد جهانی از 24 
فروردین ماه لغایت 2۱ مهرماه با موضوع طراحی جامعه آینده برای زندگی بشر برگزار 
خواهد شــد. موضوع اصلی اکسپو ژاپن طراحی جامعه آینده برای زندگی بشر است. 
در این نمایشگاه سه موضوع به عنوان عناوین فرعی این نمایشگاه تعریف شده است 
که این موضوعات عبارت اند از: نجات زندگی بشر، توانمندسازی زندگی بشر و سوم، 

پیوند زندگی بشر.
بنا بر این گزارش، برآورد پیش بینی بازدیدکنندگان حدود 28میلیون نفر است که ۱0 

درصد از این شرکت کنندگان خارجی هستند.
لازم به ذکر اســت که اجلاس تابستانه مشــارکت کنندگان بین المللی اکسپو 2025 
اوزاکا، کانســای ژاپن با مشــارکت نزدیک به 600 نفر از نمایندگان ۱60 کشور و ۹ 
سازمان بین المللی از 5 تیرماه ۱40۳ کار خود را در شهر نارای ژاپن آغاز کرده است.

صدور خودکار مجوزهای
 کسب وکار، در صورت تأخیر

درگاه ملی مجوزهای کشــورهای در اطلاعیه ای اعلام کــرد: در ادامه اجرای قانون 
تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار )تبصره ۳ ماده 7 مکرر(، صدور خودکار تعداد 
۱02۹ عنوان مجوز با درخواست های مواجه با تأخیر از روز پنجشنبه 7 تیرماه ۱40۳ 
در درگاه ملی مجوزها فعال شد. به گزارش ایرنا، در اطلاعیه درگاه ملی مجوزها آمده 
است: در ادامه اجرای حکم قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار )تبصره ۳ ماده 
7 مکرر(، صدور خودکار تعداد ۱02۹ عنوان مجوز با درخواست های مواجه با تأخیر از 
روز پنجشنبه 7 تیرماه ۱40۳ در درگاه ملی مجوزها فعال شد. بر اساس این گزارش، 
از سال گذشته تاکنون حدود 27هزار درخواست مواجه با تأخیر از طریق درگاه ملی 
مجوزها صادر شــده اند. همه افرادی که از درگاه ملی مجوزها شناســه یکتا )مجوز 
الکترونیکــی( دریافت می کنند، تحت حمایت کامل قانــون قرار دارند. از نظر دولت 
شناســه یکتا )مجوز الکترونیکی( کاملًا دارای اعتبار قانونی اســت و همه مجوزهای 
کاغذی به حکم قانون باید به شناسه یکتا تبدیل شوند. دبیرخانه هیئت مقررات زدایی 
از همه مراجع صدور مجوز درخواســت می کند درخواســت های تأخیرخورده را در 
اسرع وقت به یکی از دو حالت صدور یا رد با ذکر دلیل، تعیین تکلیف کنند و هشدار 
می دهد، رد درخواســت بدون دلیل موجه، معادل درخواست شرط اضافه از متقاضی 
مجوز اســت و جرم تلقی می شود. خاطرنشان می سازد مراجع صدور مجوز می توانند 
در نظارت های پســینی اقدام مقتضی در خصوص ابطال، تعلیق یا لغو مجوز را دقیقاً 
بر اساس ملاحظات و مقررات قیدشده در کاربرگ های ابطال، تعلیق و لغو انجام و از 
طریق ســرویس به درگاه ملی مجوزها با دلایل مستدل برای درج در بانک کسب و 
کار اعلام کنند. 2۳8هزار و 286 درخواست با تأخیر مواجه شده که این درخواست ها 
روی 485 عنوان مجوز از ۱02۹ عنوان مجوز تعیین شده بود. از این تعداد درخواستی 
که با تأخیر مواجه شده بود، برای ۱27هزار و ۳5۱ درخواست، مجوز صادر و ۱۱0هزار 
و 865 درخواســت در صف صدور قرار گرفته اند و به تدریج در بانک کسب و کار هم 

درج می شوند. 
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